
 1 

Ruština pro neruštináře IV. Hodina 26.4 
 

Opakování – slovesa 

 

1. Ответьте на вопрос «Что вы делаете в ...?» 

 

 
 

2. Повторите управление глагола «работать». 

 

КЕМ? 

ом (медсестрой) = 7. pád 

 

3. Прочитайте и переведите следующие профессии. Vytvořte 7.pád. slova užijte ve 

větách 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

4. Отвечайте на вопросы 

 

) 10. Кем

) 

 

5. Переведите 

 

1. Turisté pili víno. 2. Viktor čte nový e-mail. 3. Bratr pracuje jako manažer. 4. Václav 

odpočívá. 4. Studenti odpovídají na otázky. 6. Hovořili jsme o literatuře a politice. 7. Kdo 

pracuje ve škole? 8. Pořád ztrácím klíče. 9. V městské knihovně jsou zajímavé knihy. 10. 

Opakuješ si česká slova nebo si děláš úkoly? 11. V sobotu hrajeme fotbal. 12. Dnes obědvají 
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v restauraci. 13. Maxim se prochází v parku. 14. Prahu ještě neznám. 15. Tento stůl je ze 

dřeva. 

 

6. К глаголам в предложении найдите видовую пару. Напишите предложения в 

прошедшем времени 

 

? 

 

7. Глаголы в скобках поставьте в нужную форму в настоящем времени 

 

...........(лю

. 10. В

)? 

 

Opakování – lexika 
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Skloňování podstatných jmen mužského (завод, автомобиль) a středního 

rodu (слово, воскресенье). 

 

Poznámky 

1) Podle tvrdého vzoru  se skloňují podstatná jména mužského rodu zakončená na 

tvrdou souhlásku a na měkké souhlásky ч, щ. (některá podstatná jména zakončená na -ч/-ш 

mají v 7.pádě koncovku –ем) 

2) Podle měkkého vzoru автомобиль se skloňují slova zakončená na měkkou souhlásku 

– na konci slova se v 1.pádě píše měkky znak! 

3) U životných podstatných jmen se 4.pád rovná 2.pádu! 

4) U některých podstatných jmen mužského rodu vypadává při skloňování samohláska -о- 

nebo -е-: нец – нца – рень – рня – рню apod. Tato 

podstatná jména je nutné si zapamatovat. 

5) Přízvuk může být stálý i pohyblivý. 

 

Cvičení 

Слова в скобках поставьте в нужной форме 

 

рень). 3. 

тпуск на своѐм (ав

род).

рь) нет. 

 

Číslo množné 

 

1. 

2. 

3. 

4. 

6. 

7. 

Tvrdý vzor 

 

а 

у 

а 

е 

ом 

Měkký vzor 

 

я 

ю 

я 

е 

ем 

Koncovky 

- 

-А/-Я 

-У/-Ю 

- /-А/-Я 

-Е 

-ОМ/-ЕМ 

 

1. 

2. 

3. 

4. 

6. 

7. 

Tvrdý vzor 

ды 

дов 

дам 

ды/ льчиков 

ах 

ами 

Měkký vzor 

ли 

ей 

ям 

и ей 

ях 

ями 

Koncovky 

-Ы/-И 

-ОВ/-ЕЙ 

-АМ/-ЯМ 

-Ы,-ОВ/-И,-ЕЙ 

-АХ/-ЯХ 

-АМИ/-ЯМИ 
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Poznámky 

1) Podstatná jména ženského a mužského rodu mají stejné koncovky ve 3.,6. a 7. pádu 

množného čísla. 

2) U životných podstatných jmen neprobíhá změna kmenové souhlásky (чех – чехи) 

 

 

Cvičení 

А. Поставьте дополнение в форму множественного числа 

 

1. В витр

. 6

-

. 

 

Б. Раскройте скобки 

 

 по 

–

(теле

). 

 

STŘEDNÍ ROD 

 

Poznámky 

1) Podle vzoru  se skloňují podstatná jména středního rodu zakončená na -o. 

2) Podle vzoru  se skloňují slova zakončená na -e před kterým stojí měkký 

znak + slova ) + slova končící na –це a –ще 

( )  

 

 

 

 

 

1. 

2. 

3. 

4. 

6. 

7. 

Tvrdý vzor 

сл во 

ва 

ву 

во 

е 

ом 

Měkký vzor 

воскресенье 

я 

ю 

е 

е 

ем 

Koncovky 

-О/-Е 

-А/-Я 

-У/-Ю 

-О/-Е 

-Е/-Е 

-ОМ/-ЕМ 
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Cvičení 

А. Раскройте скобки 

 

. 

 

Б. Раскройте скобки 

 
 

 
 


